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a r m a n m e l i . i r سخنگوی قوه قضائیه:  
 جز در موارد خاص 

نباید قرار بازداشت موقت صادر شود 
 علت فوت متهم مفتاح خودرو  رهنورد هنوز 

اعلام نشده است
  نباید به صرف گزارش ضابط، دستور جلب و 

دستگیری صادر شود

گفت وگو
قاسم محبعلی در گفت وگو با »آرمان ملی«:       

لغو تحریم هاي هسته اي را دنبال كنيد 
نه همه تحریم ها 

    تحریم هاي غیرهسته اي مذاكرات جداگانه اي را طلب مي كند 
   برداشت غربي ها از سخنان رئیس جمهور

 در اجلاس مجمع عمومي سازمان ملل، مثبت نبود

آرمان ملی: ســـخنگوی قوه قضائیه گفت: 
علت فوت متهم مفتاح خودرو رهنورد توسط پزشکی 
قانونی تاکنون اعلام نشده است. ذبیح ا... خداییان در 
پاسخ به سوالی در مورد اظهارات رئیس قوه قضائیه 
پیرامون حفظ حقوق متهمان و محکومان و اقدامات 
صورت گرفته در این زمینه، تصریح کرد: رئیس 
قوه قضائیه شناخت عمیقـــی از دستگاه قضایی و 
فرآیندهای رسیدگی به پرونده ها دارد. راهکارهایی 
که ارائه می دهد کاربردی است و در راستای رفع 
آسیب هاست و راهکارهایی است که در عمل به اجرا 
گذاشته می شوند. اهم اظهارات رئیس قوه قضائیه در 

ادامه آمده است.
 ریاست قوه قضائیه تاکیـــد دارد که جلب و 
دستگیری افراد حتما در موارد خاص و بعد از احضار 
آنها صورت گیرد؛ یعنی به گونه ای نباشد که به صرف 
یک گزارش ضابط بلافاصله دستور جلب و دستگیری 
افراد صادر شود؛ بلکه باید افرادی که اتهامی متوجه 
آنها هست، احضار شوند و در جریان اتهام قرار گیرند و 
با آمادگی بتوانند از خودشان دفاع کنند.حتی احضار 
افراد باید مستند به دلیل و مدرک باشد و تا زمانی که 
قرائنی علیه افراد وجود ندارد از احضار آنها خودداری 
شود. احضار به صورت الکترونیکی و کاغذی برای 
مردم جنبه حیثیتی دارد و باید زمانی کسی به دادگاه 
یا مرجع انتظامی احضار شود که دلایل کافی علیه وی 
وجود داشته باشد. در همین مرحله اگر کسی احضار 
و جلب و دستگیر شد، بلافاصله تفهمیم اتهام صورت 
گیرد و اگر چنانچه صورت گرفت و قاضی قرار تامین 
در مورد وی صادر کرد از قرار تامین هایی استفاده شود 
که امکان آزادی شخص وجود داشته باشد. اینگونه 
نباشد که قاضی سریعا قرار بازداشت موقت صادر 
کند و جز در موارد خاص نباید قرار بازداشت موقت 
صادر شود. اگر در مورد کسی قرار تامین کیفری از نوع 
کفالت یا وثیقه صادر شد این امکان به این فرد داده 
شود که کفیل یا وثیقه معرفی کند و قبل از اعزام به 
زندان زمینه آزادی خود را فراهم کند. اگر کسی حتی 
جلب و دستگیر و قرار بازداشت موقت برای وی صادر 

شد نیز به خانواده و وکیل دسترسی داشته باشد.
 به جز در مــواردی که ضروری است و قاضی 
تشخیص می دهــد، از اعزام فرد به تحت نظرگاه 
خودداری شود. در مـــورد بازرسی ها نیز ریاست 
قوه قضائیه تاکیدات خاصی داشت که بازرسی منازل 
و اماکن تحت نظر قاضــی و با تکیه بر دلیل و مدرک 
باشد و به راحتی اجازه ورود به منزل افراد داده نشود 
و از اعطای اختیار کلی به ضابطین خودداری گردد و 

بازرسی به صورت موردی انجام شود.
  مسآله رمز ارزها موضوع بسیار مهمی در کشور 
ماست که تاکنون پرونده هایی در این خصوص 
در مراجع قضایی تشکیل شده که مهم ترین آنها 
پرونده مربوط به »کریپتولند« است. در این پرونده 
حدود هشت نفر بازداشت هستند و افراد زیادی در 
این پرونده متضرر شده اند. این شبکه حدود ۲۸۹ 
هزار نفر کاربر داشته است و میزان مطالبات آنها 
بیش از۲۰۰ میلیارد تومان است. با کمک سازمان 
اطلاعات سپاه و دادسرای تهران اقدامات خوبی در 
جهت شناسایی متهمان و اموال آنها جهت توزیع 
بین مالباختگان صورت گرفته است. حدود ۱۶۱ 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان و همچنین ۷ میلیون 
دلار از این شبکه کشف و تاکنون ۱۳۰ میلیارد تومان 

بین متضررین توزیع شده است.
  متهم ردیف اول پرونده مفتاح خودرو به ۱۲ 
سال و شش ماه حبس محکوم شده بود و پرونده 
در دیوان عالی کشور مطرح است. پرونده حدود 
۱۷۰۰ شاکی دارد و با فوت اشخاص بر اساس قانون، 
مجازات موقوف الاجرا می شود؛ منتهی در مورد 
طلب افراد اگر چنانچه شخصی مالی داشته باشد و 
اموال شناسایی شود، اموال پیدا شده بین طلبکاران 
توزیع خواهد شد و با فوت شخص، طلب طلبکاران 
ساقط نمی شود و تلاش بر این است با شناسایی اموال 
طلب طلبکاران پرداخت شود. تاکنون علت فوت را 
پزشکی قانونی اعلام نکرده است و منتظر نظر پزشکی 

قانونی هستیم.
 طی ۶ ماه اخیر ۱۱۰ نفر از زندانیان ایرانی که 
در خارج از کشور دوران محکومیت خود را سپری 
می کردند، به زندان های داخل کشور منتقل شدند و 
۶ نفر از زندانیان خارجی نیز از ایران به کشورهایشان 

انتقال یافتند.
 سیاست کــاهش جمعیت کـــیفری زندان ها 
همیشه در دستور کار دستگاه قضایی بوده است و 
رئیس قوه قضائیه تأکید دارد که قضات حتی الامکان 
از صدور حکم به مجازات حبس جز در موارد خاص 
خودداری کنند. آن کسانی هم که بعد از صدور حکم، 
به مجازات حبس محکوم می شوند در دوره ای که 
تحمل حبس می کنند، باز هم می توانند از نهادهای 
ارفاقی استفاده کنند. یکی از طرق جایگزین حبس، 
استفاده از مراقبت های الکترونیکی است که به پای 
زندانی پابند زده می شود و زندانی تا یک محدوده 
خاصی آزاد است و در کنار خانواده اش زندگی می کند. 
این روش، روش مناسبی است. ما بر آن تأکید داریم 
که همکاران از آن استفاده کنند؛ منتهی اعمال این 
نوع مجازات و استفاده از نهادهای ارفاقی ضوابطی 
دارد و در بعضی از حبس ها قابل اعمال نیست. به 
عنوان مثال در حبس های درجه یک، درجه دو، درجه 
سه و درجه چهار یعنی از پنج سال به بالا حتما باید 
زندانی یک چهارم از محکومیتش سپری شده باشد 
تا مشمول این حکم قرار گیرد. علاوه بر آن شرایط 
دیگری هم وجود دارد از جمله اینکه باید حسن اخلاق 

داشته باشد و سایر موارد باید رعایت بشود.
 از طـــرفی، چون این نــهاد یک نهــاد 
جدیدی است، حقیقتاً قضات کمتر به سراغ آن 
می روند و من خواهشم از همکاران قضایی این است 
که از این نهاد بیشتر استفاده کنند. با این وجود در 
حال حاضر حدود چهارهزار نفر مشمول این طرح 
هستند )چه متهم و چه محکوم( و تحت نظارت 
الکترونیکی، آزادند. ضمن اینکه به اندازه کافی پابند 
وجود دارد و اگر همکاران قضایی حکم به اجرای آن 
بدهند تعداد بیشتری مشمول اجرای آن خواهند بود.

گزارش

آرمان ملی-علیرضا پورحسین: 
صحبت های رئیس دولت سیزدهم و 
رایزنی وزیرخارجه کشورمان با مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا، در ساعات 
گذشته با واکنش های زیادی همراه بود. 
رئیس جمهور ایران در اولین سخنرانی خود در سازمان ملل به 
انتقاد از آمریکا پرداخت و گفت که این کشور از تحریم به عنوان 
یک ابزار جنگی جدید استفاده می کند. او در نشست سالانه 
مجمع عمومی سازمان ملل تاکید کرد که ایران خواهان از 
سرگیری مذاکراتی است که به رفع تحریم های آمریکا بینجامد. 
رئیس جمهوری جدید ایران روز سه شنبه گفت که تلاش های 
آمریکا برای هژمونی به شکل تاسف باری شکست خورده است. 
رئیسی در این سخنرانی گفت که کشورش پس از خروج 
یکجانبه واشنگتن از توافق هسته ای ۲۰۱۵ دیگر به آمریکا 
اعتماد نخواهد کرد امامذاکرات با ۱+4 را ادامه خواهد داد. در 
این میان بسیاری صحبت های رئیس جمهوری جدید ایران را 
با روحانی مقایسه کرده و بر این باور بودند که ابراهیم رئیسی 
یک سخنرانی منتقدانه تر و بی پرده در رابطه با سیاست خارجی 
آمریکا ارائه داد. برخی نیز بر این باور هستند که سخنرانی 
ابراهیم رئیسی در سازمان ملل نشان دهنده هویت ایران و 
جایگاهی است که خود را در جهان می بیند. مشخصا آن چه که 
در این میان اهمیت بیشتری دارد، برنامه ای است که ایران در 
حال تدوین آن در راستای از سرگیری مذاکرات در وین است. 
در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با قاسم 
محبعلی، مدیرکل پیشین خاورمیانه وزارت خارجه داشته که 

در ادامه می خوانید.
 مجموعه صحبت ها در مجمع عمومی سازمان ملل 

درخصوص برجام را می توان امیدواركننده دانست؟
صحبت های رئیس جمهوری ایران در مجمع عمومی 
سازمان ملل ابعاد مختلفی داشت. در این میان طرف های 
مقابل برجام و به خصوص غربی ها برداشت مثبتی نداشتند 
و واکنش های خوبی نیز در این خصوص مشاهده نشده است. 
غربی ها بر این باورند که صحبت های رئیس جمهوری حاوی 
تنش زدایی نبوده و مسیر را هموار نکرد. از سوی دیگر سایر 
مقامات ایران نیز شروط عجیبی برای احیای برجام گذاشته اند. 
یکی از مسئولان گفته است که باید تمامی تحریم ها لغو شود که 
مشخصا عملی نیست. طرفین در مجمع عمومی سازمان ملل 
حرف جدیدی در خصوص برجام نزدند و مشخصا به نظر می 
رسد در خصوص مشخص شدن مسیر احیای برجام باید منتظر 
دور هفتم مذاکرات در وین ماند. مشخصا امروز تحریم هایی لغو 
می شود که مرتبط با برنامه هسته ای ایران است. بایدن نیز 
به این امر اذعان کرد و این گفته نشان می دهد که همچنان 
بین خواسته مقامات ایران و آمریکا اختلاف وجود دارد. باید 
توجه داشت که تحریم دستگاه های دولتی ایران تحت عناوین 
دیگری است و باید در مذاکراتی دیگر در خصوص آنها صحبت 
شود. باید توجه داشت که کشور بدون برداشته شدن تحریم ها 
نمی تواند به سمت رشد و توسعه رفت. شاید بتوان کشور را اداره 
کرد و پیش برد اما مشخصا فاصله ما کشورهای همسایه بیش 
از پیش خواهد شد و هر روز از آنها درتوسعه یافتگی و اقتصاد 
عقب خواهیم ماند. امروزسطح درآمد سرانه ایران به مراتب از 
همسایگان خود کم تر شده است و این نتیجه دیدگاه نامناسب 
است. ما امروز نیاز داریم که اقتصاد خود را بزرگ کنیم و این امر 

با وجود تحریم ها ممکن نیست.
 با توجه به صحبت های انجام شده، مذاكرات وین در 

آینده نزدیک به چه شکلی پیش خواهد رفت؟
ایران باید تلاش کند که به برجام فعلا در سطح توافق ۲۰۱۵ 
نگاه شود و تحریم  های هسته  ای برداشته شود. طبیعتا بعد از 
آن، موضوعات دیگری وجود دارد که طرفین علاقه مند هستند 
که وارد گفت وگوها کنند. به هرحال برجام در دو سال پایانی 
خود است و با احیای آن هم تحریم  های ایران به طور کامل 
برداشته نمی  شود. یعنی ضمن اینکه گشایش هایی را ایجاد 
می کند، خیلی هم نمی توان انتظار داشت که تاثیرات جدی در 
وضعیت اقتصادی کشور داشته باشد. در این میان واکنشی که 
ایران در برابر آژانس داشت، قابل توجه است. احتمال داشت 
که شورای حکام پرونده ایران را به شورای امنیت بفرستد و 
شش قطعنامه قبلی احیا شود. واکنش ایران اما نشان داد که 
برخی گفته  ها و حرف هایی که در ماه های اخیر گفته می  شد، 
به خصوص آن طرحی که مجلس تصویب کرده بود خیلی 
کارآمدی نداشته و در عمل اثر ندارد. البته میانجیگری روس ها 
و شاید فشاری که به ایران آوردند باعث شد که ایران بپذیرد 
همکاری خود را با آژانس احیا کند و اجازه دهد که آژانس مثل 
قبل نظارت لحظه ای و آنلاین بر فعالیت های هسته  ای ایران 
داشته باشد. این وضعیت شاید این هوشیاری را به مسئولان 
داده باشد که در قضیه برجام هم انتخاب دیگری وجود ندارد 
و شاید هم بخشی از توافق همین بوده که ایران نه  تنها نظارت 
آژانس، بلکه بازگشت به مذاکرات را هم بپذیرد تا موضوع صدور 
قطعنامه در شورای حکام منتفی شود. بعید می دانم فعلا تمامی 
طرف های برجام آمادگی داشته باشند تا در سطح وزرای 
خارجه جلسه ای تشکیل بدهند. شاید این ترجیح وجود داشته 
باشد که فعلا در سطح کارشناسی به نتیجه روشنی برسند و بعد 
موضوع تشکیل جلسه در سطح وزرای خارجه مدنظر قرار گیرد. 
نه اینکه آمادگی نداشته باشند، چون دستور کار مذاکرات در 
اتحادیه اروپا و آمریکا فعلا در سطح کارشناسی است، شاید 
هنوز آمادگی برگزاری جلسه رسمی در سطح وزرا را نداشته 
باشند. آنها احتمالا منتظر می مانند تا در نتیجه مذاکرات 
کارشناسی نشانه هایی از آمادگی ایران برای اجرای توافق را 
ببینند و بعد از آن برای پایان  دادن به مذاکرات و نهایی  کردن 
توافق وارد مرحله جلسه در سطح وزرا خواهند شد. اکنون که 
هنوز روشن نیست توافق به نتیجه برسد، احتمالا چنین تمایلی 
ندارند. البته باز هم باید دید و نمی توان به صورت قطعی گفت. 
در این میان نقش روس ها خیلی مهم است. آنها بازی پیچیده ای 
را هم با طرف ایرانی و هم با طرف اروپایی و آمریکایی دارند و 
درحال پیگیری قضیه هستند. حتی من فکر می کنم درحال 
حاضر بیش از این که ایران در مذاکرات نقش داشته باشد، 

روس ها در پیشبرد مذاکرات مطابق منافع خود نقش دارند.

آرمان ملی- مطهره شفیعی: اسفندیار رحیم مشایی 
کجاست؟ این پرسشی بود که هفته گذشته از سوی 
»آرمان ملی« مطرح شد و حامیان دولت بهار سعی 
کردند با طرح شایعاتی درباره مهدی هاشمی عدم 
حضور مشایی در زندان را پنهان کنند اما ترفند آنها 
دوام زیادی نداشت، چرا که دیروز حضور مهدی 
هاشمی در زندان و نبودن مشایی در اوین تایید شد 
تا روسیاهی به حامیان احمدی نژادی ها باقی بماند. 
روز گذشته سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوال 
خبرنگاری در مورد مرخصی زندانیان، گفت: بحث 
مرخصی زندانیان اختصاص به یک فرد خاص ندارد؛ 
چه آنهایی که وابستگی به افراد خاص یا مسئولان یا 
گروه های خاص دارند و چه افراد عادی همه مشمول 
قانون هستند. ما سعی می کنیم بدون تبعیض نسبت به 
اعطای مرخصی به همه زندانیان اقدام کنیم. وی افزود: 
این طور نیست که افراد خاصی از مزایای بیشتری 
استفاده کنند یا مرخصی بیشتری به آنها داده شود 
و به برخی مرخصی داده نشود. این نوعی تبعیض 
است که قطعاً آن را اعمال نمی کنیم. خداییان تصریح 
کرد: به همه زندانیان به صورت مساوی مرخصی داده 
می شود. سخنگوی قوه قضائیه تاکید کرد: مطابق آمار 
۲۶ هزار و ۷۰۰ نفر از زندانیان در مرخصی هستند و 
اینها افرادی هستند که وابستگی به فرد یا افراد خاصی 
ندارد. حدود ۲۳ هزار و ۳۲۰ نفر از مرخصی پایان 

حبس استفاده می کنند؛ یعنی محکومیت آنها نزدیک 
به اتمام است و مرخصی به آنها داده می شود و آنها به 
زندان برنمی گردند. وی ادامه داد: در رابطه با افرادی که 
اسم برده شد و معمولاً اسم آنها در فضای مجازی برده 
می شود مانند فریدون و خانم نعمت زاده و رضوی و 
هاشمی و دیگران، این افراد الان در زندان هستند. البته 
به مرخصی رفته بودند برگشتند و در زندان هستند. در 
مورد بقایی باید گفت که وی در مرخصی استعلاجی 
است. بر اساس گزارش در بیمارستان بستری و تحت 
معالجه در خارج از زندان است. در مورد مشایی هم وی 
در مرخصی بود که غیبت کرده است. مطابق گزارشی 
که از دادسرای تهران اخذ کردم، به کفیل وی و کسی 
که او را ضمانت کرده ابلاغ شده است که هرچه سریع تر 
نسبت به معرفی وی به زندان اقدام کند و چنانچه 
کفیل در زمان مقرر وی را به زندان معرفی نکند طبیعتاً 
وثیقه بالایی که دارد ضبط و سپس از طریق ضابطان 
نسبت به جلب فرد اقدام می شود. وکیل بقایی و مشایی 
گفته است:» در خصوص آقای  بقایی ۱۵ سال حبس 
قابل اجراست و آقای مشایی هم به ۶ سال و نیم حبس 
محکوم شدند که از اسفند ۹۶ نیز شروع به اجرا شده و 

تا به الان نیز ادامه دارد.«
 بقایی سلطان مرخصی درمانی

نکته قابل توجه آنجاست که دلیل مرخصی مردان 
دولت احمدی نژاد که راهی زندان شدند، بیماری  

خود و یا نزدیکانشان عنوان می شد و خودشان هم به 
این بیماری اذعان داشتند. به عنوان نمونه محمدرضا 
رحیمی به دلیل بیماری همسرش دچار مشکل شد 
یا حمیدرضا بقایی مدت زیادی است که در خارج از 
زندان حضور دارد و علت آن بیماری این فرد عنوان 
شده چنانکه ۱۸ شهریور یکی از چهره های رسانه ای 
نزدیک به احمدی نژاد از بستری مجدد حمید بقایی 
در بیمارستان اعصاب و روان خبر داد. سیدإیاسر 
زواره ای، در توئیتی نوشت: آقای بقایی مدتی است 
که به دلیل وضعیت بد جسمی و روحی ناشی از فشار 
زندان و اعتصاب غذا در بیمارستان اعصاب و روان 
بستری شده است. از خداوند متعال خواستار شفای 
همه بیماران به ویژه ایشان هستیم. اگر کلمات بقایی 
و بیماری درجست وجوگرهای اینترنتی وارد شود، 
موارد زیادی از با عنوان مرخصی بقایی به دلیل درمان 
و بیماری بر روی صفحه نقش می بندد. نکته قابل توجه 
اینجاست که بیماری بقایی را روانی و عصبی می نامند 
اما علی اکبر جوانفکر دیگر عضو دولت احمدی نژاد در 
تیرماه ۹۶ مدعی شده بود که بقایی از عوارض ناشی 
از بیماری گوارشی و ضعف مفرط جسمی رنج می برد 
اعتصاب غذا و شرایط بازداشت، سلامتی بقایی را 
»به طور جد به مخاطره می اندازد.« جوانفکر همچنین 
اعلام کرد: مسئولیت »هرگونه آسیبی به سلامت 
جسمی و روحی« بقایی »مستقیماً متوجه کسانی 

است که دستور بازداشت ایشان را صادر کرده اند.«
 چرا مشایی بیمار نیست؟

ماجرای بیماری مشایی هم قابل تامل است. بارها 
اعلام شد که او برای درمان به مرخصی آمده است 
البته نام بیماری او به صراحت اعلام نمی شود. اول 
اردیبهشت سال جاری بود که ایلنا به نقل از یک منبع 
آگاه نوشت:»هیچ عفوی در مورد این دو محکوم قضایی 
صورت نگرفته است. برابر مقررات و طبق قانون به این 
افراد مدتی پیش مرخصی داده شده است که با توجه 
به گواهی معتبر پزشکی و  شرایط جسمانی بقایی و 
مشایی، مرخصی آنها به دلیل ادامه داشتن روند درمان 
تمدید شده است.« پیش از آن هم عبدالرضا داوری 
مشاور سابق احمدی نژاد گفته بود: »حتما می دانید 
که سال هاست آقای مشایی با بیماری دیابت مواجه 
هستند، با توجه به اینکه آقای مشایی در زندان است 
و رژیم غذایی و تغذیه  مناسبی ندارد و شرایط محیط 
زندان همگی دلایلی است که او به خاطر بیماری اش 
به شدت به خطر بیفتد؛ طبق آن چیزی که از وکیل 
آقای مشایی در ملاقاتی طی روزهای گذشته با ایشان 
داشتم، پرسیدم بیش از ۸۰ درصد بینایی چشم ایشان 
به خطر افتاده و نمره چشم شان از ۸ عبور کرده است.« 
اما نکته قابل تامل آنجاست که مشایی منکر بیماری 
می شود و درباره انتشار خبر بیماری خود از سوی 
برخی سایت ها و بستری شدن به دلیل بالا رفتن قند 
خون، ضمن تکذیب این مطلب گفت:»این سایت ها 
که البته وابسته به مراکز خاصی هستند، تنها اقدام به 
دروغگویی می کنند. این سایت ها تنها آرزوهای خود 

را در قالب خبر منتشر می کنند.«
 جوانفکر هم بیمار شد!

بیماران احمدی نژادی زندان اوین به بقایی و مشایی 
و رحیمی محدود نمی شوند. علی اکبر جوانفکر عضو 
دیگر این حلقه هم در زندان بیمار شد! اول دی ۹4 
بود که پزشک معالج علی اکبر جوانفکر با اشاره به 
مرخصی بیمار از زندان برای مداوا گفت: کبد آقای 
جوانفکر چرب شده و میزان کراتین کلیه او نیز از حد 
معمول بالاتر رفته است، علاوه بر این چند سنگ هم 
در کیسه صفرای وی تشخیص داده شده که درمان آن 
نیازمند انجام عمل جراحی است. او نیازمند مشاوره 
های قلب، مغز و اعصاب است تا چنانچه این پزشکان 
اقدامی را لازم تشخیص دادند در مورد او انجام شود. 
جوانفکر از ناحیه ستون فقرات، کمر، کلیه، پروستات 
و قلب احساس ناراحتی کرده و به دلیل اختلالی که 
در زمینه کارکرد کلیه او پیش آمده و همچنین جمع 
شدن آب در پاها و شکم وی، هم اکنون داروهای 
خاصی از جمله داروهای فشار خون را مصرف می کند.

این روزها خبرهای خوشی از پاستور به گوش می رسد که مخاطبش 
رسانه ها هستند. هر دولتی در طول دوره فعالیت خودش به رغم سر 
دادن شعار »تعامل با رسانه ها« به شکایت قضایی از آنها می پردازد که 
در نهایت منجر به تذکر یا حتی توقیف رسانه می شود. دولت روحانی 
هم از این امر مستثنی نبود و به رغم اینکه در زمان آغاز فعالیتش دستور 
گذشت از شکایات علیه ۵۰ نشریه را صادر کرد اما در طول فعالیتش بارها 
از رسانه ها شکایت کرد و عمر دولت دوازدهم کفاف نداد که این شکایات را 
پس بگیرد. رئیس جمهور حقوقدان حالا جای خود را به رئیس جمهوری 
داده که پیش از رسیدن به پاستور، رئیس قوه قضائیه بوده و به خوبی از 
تبعات شکایات دولت ها از رسانه ها خبر دارد. رئیسی برای مواجه نشدن 
رسانه ها با پیگیری شکایت های دولت قبل دستور گذشت از شکایاتی را 
داد که دولت روحانی علیه رسانه ها طرح کرده بود. دیروز رئیس  دفتر امور 
دعاوی و قراردادهای معاونت حقوقی رئیس جمهوری در نامه ای خطاب 
به دادستان عمومی و انقلاب تهران از شکایات این معاونت علیه رسانه ها 
اعلام گذشت کرد. در متن نامه مصطفی پاک نیت که به رئیس  دادگاه های 
عمومی و انقلاب تهران و نیز دادگاه  تجدیدنظر این استان رونوشت شده، 
آمده است: »با سلام و احترام در راستای برنامه ها و سیاست های دولت 
سیزدهم، ترویج فرهنگ نقدپذیری، تشویق به از خودگذشتگی و اعمال 
رأفت اسلامی و به منظور تنویر افکار عمومی و گسترش فرهنگ مدارا و 
روحیه نقادی سازنده و استفاده از این ظرفیت در بهبود وضعیت موجود 
و تعالی کشور، بدینوسیله مراتب انصراف و گذشت این معاونت از شکایت 
مطروحه علیه رسانه ها، روزنامه ها، خبرگزاری ها، پایگاه های خبری و... 
اعلام می گردد.« پیش از این نیز با شروع به کار دولت سیزدهم، معاونت 
حقوقی نهاد ریاست جمهوری از اعلام گذشت نسبت به شکایات مطروحه 

از رسانه ها خبر داده بود.
 وعده دولت روحانی عملی نشد

دولت روحانی به رغم ادعای ارتباط مطلوب با رسانه از تعداد زیادی 
از آنها شکایت کرد و در روزهای اخر عمر خود به یاد پس گرفتن 
شکایات افتاد که این امر را هم محق نکرد. آبان سال گذشته معاون 
اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهور از پس گرفتن شکایت دولت از رسانه ها 
خبر داد. علیرضا معطی در صفحه خود در تویئیتر نوشت:»۱. از مدتی 
قبل با دوستان در دفتر رئیس جمهور در پی پس گرفتن شکایت های 

ریاست جمهوری و دولت از رسانه ها بودیم.  به لطف بررسی ها و 
پیگیری های سرکار خانم دکتر جنیدی و همکارانشان در معاونت حقوقی، 
رئیس جمهور دستور به پس گرفتن شکایت ها دادند که مراحل قانونی خبر 
آن در حال انجام است.۲. خوشحال و سرخوش از چنین اقدامی بودم که 
یکشنبه با شکایت وزارت کشور آقای رحمانی فضلی به دادسرا فراخوانده 
و بابت انتشار سخنان آقای کواکبیان تفهیم اتهام شدم. بنده خدا بازپرس 
محترم مانده چه بگوید؟« اما ۱۹ آذر ۹۹در پی اطلاعیه روابط عمومی 
معاونت حقوقی ریاست جمهوری مبنی ارسال نامه های اعلام گذشت 
رئیس جمهور از خبرنگاران به دادسرای تهران، مرکز رسانه قوه قضائیه 
اعلام کرد که ۲۰۰ مورد شکایت دولت از افراد حقیقی و حقوقی در دولت 
فعلی وجود دارد که طبق استعلام صورت گرفته، نامه هایی مبنی بر اعلام 
گذشت از شکایات مطروحه علیه خبرنگاران به قوه قضائیه، دادسرای 
تهران و دادسرای فرهنگ و رسانه که متولی رسیدگی به این موضوع 
است تا واصل نشده است. این اطلاعیه می افزاید: شاید معاونت حقوقی 
دولت چنین قصد و نیت خیری داشته؛ اما نامه های آن به منظور مختومه 
شدن پرونده ها به دستگاه قضایی به دادسرای تهران ارسال نشده است و 
اظهارات سخنگوی محترم قوه قضائیه در نشست خبری پس از استعلام 

از دادستانی تهران و دادسرای فرهنگ و رسانه در این زمینه بوده است.
 گذشتی كه تاثیری در پرونده نداشت

 لازم به ذکر است، تنها یک نامه مربوط به اعلام گذشت از یک فعال 
رسانه ای از سوی معاونت حقوقی رئیس جمهور درتاریخ ۹۹/۹/۱۰ به 
دادستانی تهران واصل شده است که در مورد همان پرونده در تاریخ 
۹۹.۵.۲۸ قرار نهایی دائر بر منع تعقیب صادر شده بود و اعلام رضایت 
رئیس جمهورمحترم با توجه به صدور قرار منع تعقیب تاثیری در روند 
پرونده نداشته است. بدیهی است با توجه به تعداد شکایت دولت، اعلام 
رضایت از تنها یک فعال رسانه ای آن هم فردی که قبلا قرار منع تعقیب 
برای او صادر شده بود، حتما ارتباطی با خبر اعلامی و ورود رئیس 
جمهور محترم ندارد.از سوی دیگر معاونت حقوقی ریاست جمهوری 
در نامه مربوط به فردی که قبلا قرار منع تعقیب وی صادر شده خطاب 
به دادستانی تهران تصریح داشته است که این اعلام گذشت شامل سایر 
اشخاص نمی گردد. مرکز رسانه قوه قضائیه افزوده است: علی ایحال بهتر 
است معاونت محترم حقوقی ریاست جمهوری به جای جوابیه عجولانه، 

به دنبال سرنوشت نامه های اعلام گذشت رئیس جمهور از خبرنگاران 
باشند و با ارسال آن به قوه قضائیه همانطور که اعلام کردند موجبات 
امید و آرامش اصحاب رسانه را فراهم سازند. سخنگوی قوه قضائیه در 
نشست خبری در پاسخ به سوالی مبنی بر این که هفته گذشته اعلام 
شد که رئیس جمهور با پیشنهاد خانم جنیدی از برخی از شکایات طرح 
شده علیه رسانه ها گذشت کردند، گفت: ما هم این خبر را در رسانه ها 
شنیده ایم و مکرر پیگیری کردیم تا چنین نامه ای مبنی بر اعلام گذشت 
از شکایات مطروحه علیه خبرنگاران به قوه قضائیه، دادسرای تهران و 
دادسرای فرهنگ و رسانه که متولی رسیدگی به این موضوع است، واصل 
نشده است. وی ادامه داد: ظاهراً دوستان نیت داشته یا دارند که این کار 
را انجام دهند و ما هم امیدواریم نیت خیر آنها جامه عمل به خود بپوشاند. 
ضمن اینکه قبلا من در جلسات اعلام کردم از ناحیه دولت شکایت های 
متعددی علیه خبرنگاران، خبرگزاری ها، رسانه ها، نمایندگان مجلس، 
شخصیت های حقوقی و حقیقی در دادسرای عمومی و انقلاب تهران 
مطرح شده که حدود ۲۰۰ شکایت داشتند. وی افزود: اغلب این ها تاکنون 
رسیدگی و اظهارنظر شده است و معدودی از آنها نیز در حال رسیدگی 
است، اگر چنین نامه ای برای قوه قضائیه واصل شود، حتما مورد توجه 

قرار خواهد گرفت.
   روحانی هم پس گرفت

دولت روحانی در بدو آغاز به کار ۵۰ شکایت دولت احمدی نژاد علیه 
رسانه ها را پس گرفت. درآن زمان معاون حقوقی ریاست جمهوری ایران 
اعلام کرد که ۵۰ شکایت دولت پیشین از رسانه ها و نیز فعالان سیاسی، 
پس گرفته شده است. »الهام امین زاده« ضمن اعلام این خبر افزود: 
»رئیس جمهوری برای بازپس گیری این شکایات موافقت کردند و دستور 
دادند چنانچه حقوقی از بیت المال تضییع نشده و حقوق دولت از طرف 
آن افرادی که پرونده شان مطرح بود، نقض نشده باشد و نیز عموما مربوط 
به اظهارنظرهای انتقادی از عملکرد مسئولان دولت قبل باشد، گذشت 
شود.« معاون حقوقی رئیس جمهوری همچنین تاکید کرده که نقد 
»عالمانه و منصفانه« مورد پذیرش دولت یازدهم است و گفته: »بسیاری 
مواقع این نوع نقدها ونظرات که از سوی اصحاب رسانه و فعالان سیاسی 
مطرح می شود، می تواند کار خدمت رسانی دولت را تسهیل کند و ما از آن 
استقبال می کنیم.« بنا به گفته های خانم امین زاده عمده این شکایت ها 
تحت عناوین نشر اکاذیب، تشویش اذهان عمومی، توهین و افترا طرح 
شده بوده است. وی البته تاکید کرده که پس گرفتن این شکایت از سوی 
دولت، نافی حق قانونی اشخاص حقیقی و مسئولان وقت که در حال 

پیگیری پرونده هایشان هستند، نیست.

 گذشت ریاست جمهوری از شکایات علیه رسانه ها   

دولت روحانی شکایت كرد؛ دولت رئیسی پس می گیرد

فیلم منتشر شده از زندان اوین سبب اعتراضات زیادی شد 
و مسئولان امر تدابیری برای پایان دادن به وضعیت برخورد با 
زندانیان از سوی زندانبانان اندیشیدند. به عنوان مثال فرمانده 
حفاظت زندان اوین عزل شد اما برخی معتقدند یک عزل چاره کار 
نیست مانند سخنگوی فراکسیون مستقلین ولایی که می گوید: 
»بعضی از فیلم هایی که بیرون آمد، این اتفاقات زیبنده نظام 
جمهوری اسلامی نبود. خیلی هم زود حمله شد به اینکه سرباز 
یا مامور خاطی را بازداشت کنند؛ آنها خطا کرده اند اما کسانی که 
قانون اساسی را بلدند می دانند چطور باید با زندانی برخورد شود، 
آنها باید مورد بازخواست قرار گیرند نه صرفا یک مامور. نوری افزود: 
این برخورد اولیه اگرچه شروع بدی هم نبود اما نباید فقط با آن 
پایین دست ها و دوتا سرباز و مامور برخورد کنند چراکه مقصر 
اصلی کسی است که وظیفه قانونی و شرعی خودش را می داند که 
چطور باید از زندانی مراقبت شود و در زیر مجموعه اش این اتفاقات 
افتاده که حالا اگر می دانسته خیلی بد و اگر نمی دانسته خیلی بدتر.

رسانه ها از تغییر رئیس سازمان صداوسیما خبر می دهند. 
رسانه های اصولگرا می گویند عبدالعلی علی عسگری جای خود 
را به یکی از معاونانش می دهد. علی عسگری پنج سال پیش پس 
از استعفای پر حرف و حدیث محمد سرافراز جانشین او شد. حالا 
با پایان یافتن دوره پنج ساله ریاست او به نظر می رسد جدایی اش 
از سازمان قطعی است. از پیمان جبلی معاون برون مرزی سازمان 
صداوسیما به عنوان گزینه اصلی جانشینی علی عسگری نام می برند. 
جبلی دانش آموخته دانشگاه امام صادق )ع( در رشته فرهنگ و 
ارتباطات است. همان طور که از سرافراز به عنوان پدر »پرس تی وی« 
یاد می شود، می توان از جبلی نیز به عنوان یکی از عاملان رشد و 
ترقی »العالم« یاد کرد.« روزنامه اصولگرای خراسان نیز چند روز 
پیش نوشت: »برای تصدی مسئولیت معاونت استان های رسانه ملی 
که در اختیار دارابی بود و به تازگی خالی شده نیز گزینه هایی مطرح 
شده که بر اساس ادعای کانال تلگرامی نبض صداوسیما، در روزهای 

اخیر نام علی فروغی بیش از دیگران شنیده شده است.«

سخنرانی رئیس جمهور شامگاه سه شنبه در سازمان ملل پخش 
شد؛ سخنرانی ای که تحلیل های زیادی درباره آن صورت گرفت اما 
همگان بر این اعتقاد بودند که این نطق تند و بدون چارچوب نبود 
بلکه هدفی را دنبال می کرد که همان یادآوری ظلم و اجحاف در حق 
برخی کشورها از سوی کشورهایی بود که ادعای برتری دارند. البته 
نکته مهم در اظهارات رئیسی لزوم بازگشت به برجام بود که این 
اظهارات به نوعی پاسخ به سوالاتی درباره رویکرد دولت سیزدهم در 
مواجهه با توافق هسته ای مطرح شده بود. یک فعال سیاسی گفت: 
نطق رئیس جمهور بدون آنکه اسرائیل بتواند مظلوم نمایی کند بر 
اشغالگری اش تأکید کرد. علی مطهری در واکنش به سخنرانی 
سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری در توئیتر نوشت: نطق رئیس 
جمهور در سازمان ملل یک نطق اصولگرایانه و اصلاح طلبانه بود. در 
این نطق، هم بر تجاوز نظامی و جنگ اقتصادی آمریکا علیه ملت ها و 
اشغالگری اسرائیل تأکید شد بدون آنکه اسرائیل بتواند مظلوم نمایی 

کند و هم بر احیای  برجام و رفع تحریم ها.

  علی عسگری برود
 جبلی بياید

 رئيسی؛ هم اصلاح طلب 
و هم اصولگرا!

 برخورد با 2 سرباز 
راه حل زندان اوین؟

»آرمان ملی« از بیماری مشایی، بقایی، جوانفکر و... در زندان روایت می كند

 احمدی نژادی های بیمار در اوین

 مشایی كجاست كه هنوز از مرخصی برنگشته؟ 


